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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

حساسیت به مقوله عدالت فردی  

کامبيز نوروزی، حقوقدان در پاســخ به این ســوال که 
انتظــارات از رئيس آتی قوه قضائيه چيســت و متمرکز 
بر چه مواردی اســت، گفت: »در مورد انتظــارات از نهاد 
قضا یا قوه قضائيــه می توان به مــواردی از قبيل عدالت 
قضائی، استقلال قضات، رسيدگی عادلانه به پرونده های 
قضائی برای همه افراد، بقای دادگاه های انقلاب، پرهيز از 
رفتارهای جانبدارانه یا غيرقضائی، تبعيت از دیدگاه های 
مدرن و بســياری موارد دیگر که درواقع انتظاراتی بحق، 
ساده و طبيعی محسوب می شود، اشاره کرد.« او در مورد 
ضرورت حســاس بودن رئيس آتی دستگاه قضا به مقوله 
»عدالت فــردی« و با بيان این که، عدالــت فردی یکی از 
متغيرهای اساسی در رســيدگی به پرونده ها در محاکم 
قضائی اســت، بيان کرد: »یک اصل مهم در ارتباط با قوه 
قضائيه، استقلال آن یا اصل تفکيک قواست. مبنای این 
اصل را می توان این گونــه تبيين و تحليل کرد که رئيس 
قوه قضائيه باید کاملا از سياست دوری کند. درواقع رویکرد 
فردی که ریاست دســتگاه قضا را برعهده می گيرد، باید 
رویکرد حقوقی و قضائی باشد، نه سياسی.« این کارشناس 
و تحليلگر مسائل حقوقی با اشاره به برخی نهادهای درون 
ساختاری قوه قضائيه که اصلاح آن در دوره آتی و رئيس 
جدید آن را یک ضرروت مهم و قابل اعتنا خواند، تشریح 
کرد: »حراست که در سازمان ها و نهادها وظيفه اش نظارت 
بر کارمندان و کارکنان اســت، در قوه قضائيــه و از زمان 
آیت الله یزدی و تاکنون به »حفاظت اطلاعات قوه قضائيه« 
تبدیل شد. این نهاد در ابتدای تاسيس چندان حساسيتی 
برنيانگيخت، اما در ادامه به ضابط نانوشته در قانون تبدیل 

شده است.«

حل مسأله سنت و مدرنیته

مصطفی ترک همدانی اســتاد حقوق  درباره آن چه 
که زعم او از اولویت های قوه قضائيــه در دوره جدید 
اســت، گفت:   »یکی از مواردی که درون قوه قضائيه 
به عنوان مســأله ای که نيازمند بررسی جدی است و 
از جانب حقوقدانان و وکلا و حتی شــهروندان مطرح 
می شود، تناقض بين ســنت و مدرنيته است. درواقع 
یک موضوع حقوقی مدرن یا عرفی را چگونه می توان 
با مورد مشــابه آن  که حوزه شــرعی را دربرمی گيرد، 
تطبيق داد. بــرای مثال نهادهای حقوق بشــری در 
رسيدگی به مسائل حقوقی یک استانداردی دارند که 
با حوزه شرع که بخشــی از آیين نامه حقوقی و مدنی 
ما را تشــکيل می دهد کاملا منطبق نيســت. انتظار 
می رود در دوره آتی دســتگاه قضا که با تغيير ریاست 
آن همراه خواهد بود، به این مسأله توجه شود.« او در 
ادامه افزود: »در عصر جدید و به لحاظ گستردگی علم 
حقوق ما نيازمند رویکرد و نگاهی جدید در این حوزه 
هســتيم و طبيعتا رئيس جدید دستگاه قضا می تواند 
تغييرات بنيادینــی در این موضوعــات ایجاد کند و 
ســاختار قوه قضائيه را به یک پویایی خاصی برساند.« 
این کارشــناس حوزه حقوقی با اشاره به شرایطی که 
ادامه آن می تواند دستگاه قضا را بيش از پيش متحول 
کند، اظهار کرد: »در بحث آمار پرونده های قضائی که 
از کار دستی )آمار دســتی( به آمار آنلاین رسيده ایم، 
بستر نوسازی یا بهبود دادگستری را فراهم آورده اند. 
ادامه این روند در دوره جدید دستگاه قضا و تداوم این 
پوست اندازی ها می تواند قوه قضائيه را حياتی دوباره 

بدهد.«

تحول سخت افزاری

محمدصالح نيکبخت حقوقــدان دیگر بود که از او 
در مورد تغييرات آتی قوه قضائيه که ســطح ریاست 
آن را دربرمی گيرد، پرســيدیم و گفت: »بدون شک 
در 10 ســال گذشــته در قوه قضائيــه اقداماتی از 
لحاظ ســخت افزاری و مانند اینهــا در مجتمع های 
قضائی و نيــز تحولات اداری ماننــد عرضه خدمات 
اینترنتــی از لحــاظ اوراق قضائی صــورت گرفته 
که قابل کتمان نيســت، اما  اقدامــات مزبور تا چه 
اندازه توانســته شــرایطی که درواقع جــزو وظایف 
ذاتــی قوه قضائيــه ـ اصــل منــدرج در اصل 156 
 قانون اساســی ـ محســوب می شــود را جامه عمل

 بپوشاند.«
این کارشناس مسائل حقوقی در مورد این که آینده 
دستگاه قضائی با آمدن رئيس جدید دستخوش چه 
تغييراتی خواهد شد، به »شــهروند« گفت: »انتظار 
می رود بــه این درک برســيم که هــر گونه تحليل 
و پيش بينی از آینده دســتگاه قضــا و عملکرد آن با 
آمدن رئيس جدید سخت و بنا به شرایطی غيرممکن 
اســت. اگر چه معتقدم بــا رجوع به افــکار عمومی 
می توان سطحی از مناســبات قوه قضائيه و عملکرد 
آن را پيش بينی کرد. اگــر می گویم افکار عمومی به 
این دليل است که مردم بيشــتر با دعاوی حقوقی و 
قضائی ســروکار دارند. اگرچه این مســأله را باید در 
نظر بگيریم که قوه قضائيه در شرایط و جایگاهی قرار 
گرفته که ميزان رضایتمنــدی یا غيررضایتمندی از 
آن به ســبب برخورد با متخلفان و حق آزادی برای 

غيرمتهمان بينابين است.«

عکس را بردارید اما با اجازه!  

آیدا پیغامی
روزنامهنگار

داســتان به چند روز قبل و انتشار عکسی در صفحه لایی 
یکی از روزنامه های پر تيراژ کشــور باز  می گردد. ظاهرا یکی 
از عکاســان جوان در صفحه عمومی تویيترش عکســی را 
به اشــتراک می گذارد. چند وقت بعــد همين عکس  بدون 
اجازه و بدون ذکر نام کامل عکاس و فقط با آوردن نام اکانت 
تویيتری اش، در یکی از صفحه های لایی آن روزنامه منتشر 
 می شود. عکاس جوان بعد از دیدن این عکس به مدیر مسئول 

روزنامه اعتراض می کند اما با برخورد خوبی مواجه نمی شود . 
با شرح این موضوع ممکن اســت این سوال پيش آید که 
چطور می توانيم عکســی را در رســانه خود منتشر کنيم و 
در عين حال حق  عکاس )صاحب اثــر( را هم رعایت کنيم. 
بــرای بهتر متوجه شــدن این موضوع لازم اســت گریزی 
به چند ماده قانونی بزنيم. مطابق  مــاده یک قانون مولفان 
 و مصنفــان و هنرمندان »بــه مولف و مصنــف و هنرمند

 »پدید آورنده« و بــه آن چه از راه دانش یا هنر و یا ابتکار  آنان 
پدید می آید بدون در نظر گرفتن طریقه یا روشی که در بيان 
یا ظهور یا ایجاد آن به کار رفته »اثر« اطلاق می شود.«  مطابق 
ماده 2 این قانون، اثر عکاســی از موارد مورد حمایت قانون 
مولفان و مصنفان و هنرمندان اســت. از این 2 ماده می توان 
نتيجه  گرفت که باید برای عکاس و اثر او احترام قایل شــد. 
بنابراین اگر رسانه ای بخواهد از اثر عکاس استفاده کند ملزم 
به رعایت نکاتی  است، زیرا در غيراین صورت عکاس می تواند 
با اســتناد به ماده 23 قانون مولفان، مصنفان و هنرمندان از 
رسانه شکایت کند.  مطابق این ماده قانونی»هرکس تمام یا 
قسمتی از اثر دیگری را که مورد حمایت این قانون است به 
نام خود یا به نام پدیدآورنده  بدون اجازه او یا عامداً به شخص 
دیگری غيراز پدیدآورنده نشر یا پخش یا عرضه کند به حبس 
تادیبی از شــش ماه تا سه سال  محکوم خواهد شد.« پس ما 
به عنوان کســی که می خواهيم از اثری استفاده کنيم ابتدا 
باید از پدیدآورنده آن اجازه کسب کنيم. خواه آن  اثر عکس 
باشد، خواه بریده ای از فيلم یا نوشته، فرقی در اجازه گرفتن 

ما نخواهد داشت .
اما سوالی که امکان دارد برای برخی از مخاطبان به وجود 
آید این است که عکاس اثر خود را در صفحه عمومی  تویيترش 
منتشر  کرده و همين کار او یعنی به همه اجازه داده که از این 
عکس استفاده کنند. از طرفی هم روزنامه ای که این عکس 
را منتشــر کرده  نام جایی که عکس را از آن برداشــته ذکر 
کرده، ولی برای انتشــار آن اجازه ای از عکاس نگرفته است. 
در پاســخ به این ســوال باید دو  نکته را یادآور شد. نخست 
آن که وقتی ما به یک نمایشگاه عکاسی یا نقاشی می رویم از 
هر اثری که خوشمان بياید آن را  برنمی داریم و از نمایشگاه 
خارج نمی شویم، آن هم به این بهانه که عکاس یا نقاش وقتی 
نمایشگاه عمومی برگزار کرده، پس به ما  اجازه داده که آن اثر 
را برداریم. کاری که در این مواقع انجام می دهيم این اســت 
که برای داشــتن آن اثر، ابتدا صاحب اثر را  می بينيم، قيمت 
عکس را می پرســيم، هزینه را پرداخت می کنيم و آن اثر را 
همراه با امضای صاحب اثر می خریم. اینســتاگرام،  تویيتر، 
فيس بوک و هر شبکه مجازی دیگر هم مانند همين نمایشگاه 
هستند و منتشر کردن یک اثر به وسيله صاحب اثر به معنای 
 برداشــتن بدون اجازه پرداخت نکردن هزینه آن نيست. در 
مورد نکته دوم هم باید به مــاده 23 قانون مولفان، مصنفان 
و هنرمندان  رجوع کنيم، زیرا قانون به صراحت در مورد آن 
توضيح داده است. بنابراین اگر قرار است رسانه ای از عکس یا 
اثر فردی استفاده  کند، ابتدا باید از پدیدآورنده اجازه بگيرد زیرا 

نمی تواند اثر را بدون اجازه صاحب آن منتشر کند .
به این ترتيب رســانه ها برای اســتفاده از اثر دیگران راه 
بسيار ساده ای را باید طی کنند. ابتدا صاحب اثر را پيدا کنند 
و موضوع را با  او در ميان بگذارند. اگر صاحب اثر برای انتشار 
اثرش مبلغی را درخواست کرد، پرداخت کنند. اگر هم مبلغی 
را نخواســت که  هيچ. درنهایت می توانند با طی کردن این 

مراحل از صاحب اثر اجازه کسب کنند. به همين راحتی ! 

یادداشت

واکنش وزیر آموزش و پرورش به اعتراض معلمان  

بی تفاوت نیستم
چند روز پيش معلمان برخی مــدارس با اعتراض 
به چالش های آموزشــی و همين طور وضع معيشتی 
فرهنگيان دست به تحصن زدند. محمد بطحایی، وزیر 
آموزش و پرورش خطاب به معلمان متحصن گفت: »من 
نسبت به چالش های ایجادشده برای برخی از فرهنگيان 
مدارس حمایتی احساس مسئوليت کرده و بی تفاوت 
نيســتم.« وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: »مطالبات 
یک ساله معلمان حق التدریس تا پایان امسال پرداخت 
می شود. پرداخت مطالبات فرهنگيان ازجمله اقدامات 
در دســتور کار وزارت آموزش و پرورش است. مراحل 
اداری پرداخــت مطالبات فرهنگيان انجــام و حدود 
دوهفته پيش اعتبار تخصيص یافته شده به خزانه کشور 

واریز شده است.«

اولویت های رئیسی چه خواهد بود؟
دوباره علیخانی؟ 

دوباره برنامه عید؟ ما را 
شگفت زده کنید لطفا

ادامــه از صفحــه اول|  بعضی ها لب 
حوض می نشــینند، بعضی ها استودیویشان 
مدرن تر اســت. تنگ بعضی ها خیلی بزرگ 
است و بعضی ها اســتوانه ای. اما دیگر چی؟ 
اینها را که هر  ســال داریم می بینیم. در شب 
یلدا و بقیه اعیاد هم تقریبا همین داستان را 
داریم. پس چی می شود اضافه کرد؟ چه کار 
متفاوتی می شــود کرد؟ این همان پرسشی 
اســت که وظیفه مدیران و برنامه سازانشان 
پاسخ دادن به آن است و آنها را از بقیه متمایز 
می کند. همان پرسشی که ظاهرا جواب تازه 
و متنوعی بــرای آن وجود نــدارد، بنابراین 
هر سال باید همان برنامه ها را ببینیم. با تغییر 

میهمان ها و آیتم ها.
فقط کافی اســت نگاه کنید شــبکه های 
ماهواره ای هر سال چطور خود را به در و دیوار 
می زنند تا برگ جدیــدی رو کنند و خود را 
به رخ بکشند. می شود به ایده پردازی هایشان 
توجه کرد که گاهی وقت ها با چه ترفندهای 
ساده ای خودنمایی می کنند و رسانه ملی را 
با این همه هزینه و پتانســیل جا می گذارند. 
برنامه ســازی رســانه ای در عیــن حال که 
کار ســختی اســت، بــرای متخصصــان و 
ایده پردازانش ظرفیتی تمام نشــدنی است. 
شاید روسای شــبکه می توانســتند به این 
فکر کنند که به جای ســپردن تمام ساعات 
یک شــب به یک مجری-برنامه ساز، رقابتی 
بیــن بهترین هایشــان راه بیندازند، یعنی 
هــم رشــیدپور آس هایــش را رو کند، هم 
عادل فردوســی  پور همه زورش را بزند، هم 
مژده لواســانی اعتبارش را خــرج کند، هم 
پشت صحنه های شبکه را روی دایره بیاورند، 
هــم از مجری ها بخواهند پاســکاری کنند، 
هم مسابقه راه بیندازند، هم از سینما کمک 
بگیرند، هم از فوتبال و هــر کاری می توانند 
بکننــد تا اتفــاق متفاوتی بیفتــد. لابد هم 
معتقدند که تخصص این برنامه ســازی ها را 
بچه های سیما دارند و روزنامه نگارها پایشان 
را از گلیم شان درازتر نکنند. کاملا هم درست 
است. ما حقوق می گیریم که بنویسیم و نقد 
کنیم و خبررســانی کنیم. شــما پول بسیار 
بیشــتری می گیرید تا کارهــای فوق العاده 
انجام دهید برای بینندگان چند ده میلیونی. 
بفرمایید. این گوی و این میدان. ما منتظریم 
ببینیم امسال چه خرگوشــی از کلاه بیرون 
خواهد آمد. لطفا ما را خجالت بدهید و نشان 
بدهید کــه همه پیش بینی هایمان اشــتباه 
اســت و برنامه ها ملال آور و تکراری نخواهد 
بود و سیما قرار اســت همه را سورپرایز کند. 
کور شویم اگر تحسین نکنیم و به اشتباهمان 

اعتراف نکنیم. 

 

دیروز خبر رسید که تعدادی از فروشنده های بازار موبایل با بستن مغازه هایشان در 
محوطه بازار موبایل تجمع کرده اند و علیه طرح رجیستری شعار داده اند؛ گویا آنها این 
طرح را عامل بسته شدن تمام راه های ورود موبایل به بازار می دانستند و می گفتند که 
با کمبود گوشی تلفن همراه در بازار و بالارفتن قیمت آن وضع اقتصادی فعالان بازار 
موبایل به هم ریخته است. این تجمع باعث شد که بعضی از کسانی که از گذشته نسبت 
به اجرای طرح رجیستری انتقاد داشتند، دوباره باب گفت وگو درباره آن را باز کنند؛ اما 
وزیر ارتباطات در توییترش چیزی نوشت که خیلی از مخالفان اجرای طرح را ناامید 
کرد. او همراه با هشتگ »حق الناس« نوشت: »مرگ بر رجیستری! شعاری که روی 
دیگر سکه »زنده باد قاچاق!« است. مشکل صنف عرضه کنندگان تلفن همراه جای 
دیگری است -که باید حل شود- نه طرح ثبت تلفن همراه که هزاران  میلیارد تومان از 
قاچاق جلوگیری کرده است. شفافیت و مبارزه  با  فساد هزینه ای دارد که با پرداخت آن 

مشکلی ندارم.« 
عزیزاکبریان، رئیس کمیســیون صنایــع و معادن مجلس، دربــاره این که طرح 
رجیستری به نفع و ضرر چه کسی است، می گوید:   »این طرح حتما به نفع مردم است. 
تا پیش از اجرای این طرح سیگار و موبایل بزرگترین سهم قاچاق را به داخل کشور به 

خودشان اختصاص داده بودند اما الان اوضاع فرق می کند.« 
او از دولت هم می خواهد که در مقابل فشــارها کوتاه نیاید و می گوید: »دولت باید 
تبعات رجیستری را قبول کند و فشارها را تحمل کند؛ چون به  هر حال باید به بازار 

موبایل که سرشار از محصولات قاچاق بوده و تا سال ها بی در و پیکر بوده است، سامان 
داده می شــد.« اکبریان در جواب این که مشکلات فعالان بازار موبایل چقدر به طرح 
رجیستری مربوط است، می گوید: »به هر حال برای خیلی ها فعالیت در فضایی که 
چندان زیر نظارت نهادهای نظارتی نباشد، راحت تر است اما نمی خواهیم مشکلاتی 
را که به دلیل افزایش نرخ ارز و به هم ریختن بازار ایجاد شــده، کتمان کنیم اما این 
مشکلات باعث نمی شود که زیر بار رهاکردن بازار و رونق دوباره قاچاق برویم. مشکلات 

این صنف را باید از راه های دیگر حل کرد.«

اهالی بازار موبایل چندساعت اعتراض کردند اما دولت کوتاه بيا نيست

فشار  رجیستری بر گردن قاچاق

بررسی پوست اندازی قوه قضائيه در گفت و گو با سه حقوقدان
بر

خ
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اســحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری در واکنش به حمله های مختلفی که به دولت 
می شــود، در توییتر واکنش نشان داده و نوشــته: »همه حرف هایی که علیه دولت زده می شود 
را می توان ظــرف 5دقیقه جواب داد. وقتی زمان آن برســد حتما جواب خواهیــم داد؛ اما الان 
شرایط کشــور به گونه ای اســت که هیچ موضوعی و هیچ دغدغه ای مهمتر از اداره کشور و رفع 
 مشکلات زندگی مردم نیست. به همین دلیل ما به خاطر مردم و کشورمان باید برخی از ادعاها را

 تحمل کنیم.«

معاون اول رئيس جمهوری:  

 ادعاها را
تحمل می کنیم
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اشيای بزرگ یا سنگين و 
همچنين ظروف شيشه ای ، چينی 
و سایر اشيای شکستنی و ظروف 

حاوی مواد خوراکی و شيميایی  
را در قفسه های پایين کابينت و 

کمد قرار دهيد.
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آیت وکيليان| نامه آیت الله صادق آملی لاریجانی، رئيس قوه قضائيه به رهبر 
معظم انقلاب در مورد تغيير جایگاه یا صندلی ریاســت این قوه، بدون تردید 
فرآیند این تحویل و تحول را تسریع می بخشد. درخواست رئيس دستگاه قضا 
البته با پاسخ مثبت رهبری همراه شده است، همين روزها »سيد ابراهيم رئيسی« 
که در  ســال96 وارد کارزار انتخاباتی ریاست جمهوری شد، جانشين آیت الله 

آملی لاریجانی می شود. اتفاقی که باعث شده خيلی ها درباره آینده قوه قضائيه 
گمانه زنی کرده و عده ای هم انتظاراتشان را در قالب پيش بينی ارایه کنند، مثلا 
محمد صادقی، نماینده تهران در مجلس، در تویيتی آمدن رئيسی را اتفاق مثبتی 
در قوه قضائيه دانسته بود. »شــهروند« در گفت وگو با چند نفر از حقوقدانان از 

تحولاتی که قوه قضائيه باید منتظرشان باشد، پرسيد.
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